
m 

G n t r e v i s t a 15 

(fem hivernacles, galliners ecologies, etc.), cosmè-
tics, Ilibres, material didactic, objectes de roba, 
planter... 
També assessoreu. 

Si. Arran de la xarxa de parcs va sorgir un altre 
nivali de xarxa. Som tres: una arquitecta, una bio-
loga i jo. CoMaborem amb altres empreses o enti-
tats en temes que no son pròpiament dissenyar 
pares de les olors. Ens han demanaí, per exemple, 
idees per fer una restaurado productiva d'una 
pedrera. 
"Una restauració productiva"! 

És que la nostra vegetado ja et demana que l'a-
profitisl El que no té sentit son aqüestes rotondes 
amb romanins que no s'aprofiten per res, ni es 
poden aprofitar, perqué están plens de diòxid de 
carboni. 
Malaguanyats. 

Aqüestes plantes aromatiques i medidonals les 
hem réintroduit com a planta ornamental de baix 
consum d'aigua. Ara és el moment d'estimar-les, 
de tornar-les a posar a la nostra vida com ha sigut 
durant milers d'anys. S'han de cuidar com a cultiu, 
i apredar-ne el valor estètic, d'enjardinament, però 
també d'aportadó de principis actius molt bons per 
a la salut. 

Vas ser impulsora de la Carta del Paisatge de la 
Vali del Tenes. Parla'ns-en. 

Va començar el 2008 com a estratègia perqué les 
persones del territori s'aturin i es preguntin: "Qué 
tenim? Qué es podria fer per valoritzar el que 
tenim? Quin futur voiem?". El que tenim és el pai-

Pilar Comes s'ha dedicat bona part de la seva vida a l'en-
senyament secundari. 

Cada primer diumenge de mes a les 10 del mati fa una 
visita guiada pel pare. 

satge, que no està ni valoritzat (no die explotat) ni 
cuidat. Per això des de la Fundado Martí l'Humà i 
la Maneomunitat vam fer un pia de dinamitzaeió 
turistica. Ara està en "stand by". 
Ets una enamorada de la Vali del Tenes. 

És el Hoc del món que m'estimo més, sobretot la 
Vallderrós de Riells. Em dona sensació de placidesa. 
És un gran Hoc per viure. No sabem el que tenim. 
Hi entra la marinada, la capçalera deis cingles de 
Berti és màgica, és una vali a prop de Barcelona 
però prou recollida, és un petit paradis! 

És Verität. 

Tot i que la Vali del Tenes està molt poblada i hi ha 
hagut molt mala gestio del territori, és salvable. Si 
se sabés defensar amb força per la gent que hi som 
també és un Hoc privilégiât perqué la gent de 
Barcelona tingui una altra zona per fer turisme sos-
tenible. I encara hi ha un sediment de cultura rural 
que s'hauria de poder potenciar. 

Qué ens falta, imaginado? 

Més que imaginació, falta que hi hagi el desig! Les 
persones creiem i desitgem una cosa, i llavors l'a-
conseguim. Per mi falta aquest desig coMectiu. 

No és poca cosa. 

La mentalitat d'explotar el territori, de pensar que 
està al nostre sen/ei, té limitaeions i ara s'ha vist. 
Hem de fer al revés, cuidar el territori, que en el 
fons és cuidar-nos a nosaltres mateixos. Això vindrà 
per necessitat, perqué cada cop el cotxe será més 
un luxe i es valorará molt anar a peu o en biddeta 
i poder disfrutar a la vora de casa. 

El Pare de les Olors s'avança al futur! 

Penso que sí, i per això té éxit. 

Carme Badia i Puig 
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